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Die Lieder der Richtigen Menschen
Musikalische Kulturanthropologie der indigenen Bevölkerung
im Ucayali-Tal,  Westamazonien

„Dieses Buch legt eine ausgezeichnete interdisziplinäre Analyse der Geschichte und gegenwärtigen Praxis von Vokalmusik 
indigener Gruppen im peruanischen Amazonasgebiet vor. Es ist methodisch und theoretisch einerseits in der Musik- 
wissenschaft verankert, andererseits liefert es einen innovativen und profunden Beitrag zur Kultur- und Sozialanthro- 
pologie. Brabec de Mori kombiniert eine in diesem Bereich einzigartige ethnographische Datenerhebung mit einer Diskus- 
sion der relevanten theoretischen Perspektiven und einer Kontextualierung der musikalischen Praktiken im größeren Gefüge 
sozialer und kultureller Kontexte.“ 
(Univ.-Prof. Dr. Elke Mader, Universität Wien)

„Ein Meisterwerk interdisziplinärer Forschung. Dieses Buch schließt nicht nur eine Forschungslücke der Dokumentation 
und Analyse der Musikpraxis in Westamazonien, es kann aufgrund seiner Methoden und theoretischen Argumentationen 
als Initialzündung eines ‚ontological turns‘ innerhalb der Musikologie gewertet werden, da Brabec de Mori die Emanzipation 
der Nichtmenschen thematisiert, deren Performanzen für die ‚Richtigen Menschen‘ häufig erste Ursache ihres sozialen Han-
delns bilden. Es gehört als Nachschlagewerk oder tiefergehende Auseinandersetzung in jede private und erst recht öffentli-
che Bibliothek, ob zur Ucayali-Region oder zur Theorie der musikalischen Kulturanthropologie bzw. der darauf aufbauenden 
auditiven Anthropologie. Diese Publikation ist Grundlagenwissen für die verschiedensten FachvertreterInnen der Anthro-
pologie, Linguistik, Psychologie und natürlich Musikologie. Zu erwähnen ist Brabec de Moris spezieller ‚österreichischer‘ 
Humor, der mit dem indigenen eine sinnvolle Symbiose eingeht und somit für die immer wieder notwendige Relativierung 
des ‚akademischen Diskurses‘ sorgt, was das Buch im Übrigen überaus unbeschwert lesenswert macht.“
(Dr. Matthias Lewy, Universidade de Brasília)

Bernd Brabec de Mori 

(geb. 1975 in Bregenz) studierte Musikwissenschaft in Salzburg, Graz und Wien. Seine Spezial-

gebiete sind die Ethnomusikologie Amazoniens, Musik und Magie sowie Auditive Anthropologie. 

Nach insgesamt fünf Jahren im peruanischen Amazonien ist er seit 2006 wiederholt als Werk-

vertragsnehmer am Phonogrammarchiv der ÖAW in Wien tätig. 2009 bis 2014 arbeitete er als 

Universitätsassistent für Systematische Musikwissenschaft an der Universität Graz. Derzeit ist er 

als Senior Scientist am Institut für Ethnomusikologie der Kunstuniversität Graz angestellt. Neben 

anderen Publikationen hat er 2013 The Human and Non-Human in Lowland South American 

Indigenous Music (Sondernummer von Ethnomusicology Forum) herausgegeben.
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Bernd Brabec de Mori

Die Lieder der  
Richtigen Menschen
(Songs of the Real People)
A Musical Anthropology of Indigenous People in the  
Ucayali Valley, Western Amazon

“This book presents an excellent interdisciplinary analysis of the history and  
current practice of vocal music of the indigenous groups in the Peruvian Amazon.
It is, on the one hand, methodologically and theoretically anchored in musicology; 
on the other hand it provides an innovative and profound contribution to cultural 
and social anthropology. Brabec de Mori combines ethnography, of unique exten-
sion in this field, with a discussion of relevant theoretical perspectives and further-
more situates musical practices within a larger framework of social and cultural 
contexts.”
(Univ.-Prof. Dr. Elke Mader, University of Vienna)

“A masterpiece of interdisciplinary research. This book, with its documentation 
and analysis of musical practice in the Western Amazon, not only fills significant 
gaps; because of its methods and theoretical arguments it can be seen as initiating 
an ‘ontological turn’ within musicology since Brabec de Mori addresses the eman-
cipation of non-humans, whose performances often constitute a basic motive for 
the social action of the ‘Real People‘. The book should be present in any private, 
and above all, any public library, be it as a reference book or an in-depth analysis, 
both about the Ucayali Region and the theories of musical anthropology and the 
emerging auditory anthropology. This publication offers fundamental knowledge 
for specialists in the varied fields of anthropology, linguistics, psychology and, of 
course, musicology. Furthermore, Brabec de Mori’s specific ‘Austrian’ humor 
should be mentioned, because it forms a meaningful symbiosis with the indige-
nous sense of humor and thus often breaks free from the ‘academic discourse’ – 
something perpetually necessary – thus making the book, moreover, very light-
hearted and definitely worth reading.” 
(Dr. Matthias Lewy, University of Brasília)
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Bernd Brabec de Mori

was born in 1975 in Bregenz, Austria. He studied musicology in Salzburg, 
Graz, and Vienna. His main areas of research are the ethnomusicology of the 
Amazon region, music and magic, as well as auditory anthropology. After  
living five years in the Peruvian Amazon he has been repeatedly working on 
contract basis at the Phonogrammarchiv of the Austrian Academy of Sciences 
in Vienna. From 2009 to 2014 he worked as research and teaching assistant 
for systematic musicology at the University of Graz. He is presently employed 
as a senior scientist at the Institute of Ethnomusicology at the University of 
Music and Performing Arts Graz. Besides numerous other publications, he  
edited The Human and Non-Human in Lowland South American Indigenous  
Music (a special issue of Ethnomusicology Forum, 2013).

Further publications by Bernd Brabec de Mori:  
https://kug.academia.edu/BerndBrabecdeMori


